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UNEDITED TRANSCRIPTION  


DAY ONE PART 2 OF HEARING
           MRS FOGGO-SIMON (WITNESS)
CHAIRWOMAN
I’m going to ask that Mrs Simons be sworn.

WITNESS

I can’t see myself, so, shall I make the screen larger?  I don’t know
how to do that.
SR COUNSEL
Mrs Simon, would you repeat what you said?

CHAIRWOMAN
Would you be kind enough to repeat, Mrs Foggo-Simon?  I don’t…

WITNESS

I can see you in a small screen, but I can’t see myself, so, I don’t know if that’s important or not?

CHAIRWOMAN
You don’t need to see yourself.

WITNESS

Okay, fine.  Thank you.

CHAIRWOMAN
Probably it’s best that you don’t see yourself.

WITNESS

I think you’re right.

CHAIRWOMAN
Okay?  Thank you.  

WITNESS

Yes, I’m fine.

CHAIRWOMAN
Thank you so much… And, we’re going to ask that you be sworn now please.

WITNESS

Okay.

CHAIRWOMAN
Do you have your Bible?
WITNESS

Yes, I do.

CHAIRWOMAN
Yes, if you have it in your right hand?  Go ahead please, Mrs… If you’ll hold the bible in the right hand?

WITNESS

Okay.

CHAIRWOMAN
Yes, thank you.  Go ahead please, Mrs Dyer-Tucker.

MRS DYER-TUCKER
Good morning, Mrs Simon, if you could repeat your full name, please?  (Turns mic on.)  I’m sorry, Mrs Simon, would you repeat your full name, please?

WITNESS

My name is Eugene St Clair Ursula May Simon.

MRS DYER-TUCKER
Thank you.  I’m going to administer the oath and I would just ask you to repeat after me.

(WITNESS, MRS FOGGO-SIMON, IS SWORN IN BY MRS DYER-TUCKER)
JR COUNSELOR
Good morning Ms Simon.

WITNESS

Good morning.
JR COUNSELOR
Ms Simon, I’m going to ask if you can please give us your full address please and your occupation.

WITNESS

Okay.  My full address is 14565 State Road, 58 South Oberlin, Ohio 44074 in USA.

JR COUNSELOR
Okay, thank you.  And your occupation?

WITNESS

I am retired.  I worked at the city of Oberlin as the City Clerk and also at Bermuda College and I also ran a small business in Bermuda as a distributor for Mary Kay Cosmetics.

JR COUNSELOR
Thank you.  Ms Simon, did you swear a witness statement for us?

WITNESS

Yes, I did.

JR COUNSELOR
Okay, and if you can just have a quick look over it for me and let me know how you can identify this as your witness statement.

WITNESS

Yes, I have it right here.

JR COUNSELOR
Okay.

WITNESS

Are you waiting for me?

JR COUNSELOR
Yes.

WITNESS

I don’t understand what you want me to do.  Do you want me to read it?

JR COUNSELOR
Sorry.

CHAIRWOMAN
He’s just asking you to confirm… To confirm, Mrs Simon, if that is, indeed, your statement, your witness statement.

WITNESS

Yes, yes, it is my statement.

CHAIRWOMAN
And this is your signature attached – well, your signature – on the second page?

WITNESS

Yes, it is.

JR COUNSELOR
Thank you.  And, as we go over to Exhibit 1…

WITNESS

Yes?

JR COUNSELOR
Can you identify this Exhibit for me please?

WITNESS

This is notes that was taken from a classroom book, I believe it was, about the US Military in Bermuda in the 1940’s.

JR COUNSELOR
Okay… And can you please take us through this statement, the thirteen-page statement, and let us know a bit about it?

WITNESS

I can… Just notes… here and there?  I’m a little confused about what you want me to do with it.

JR COUNSELOR
I would like for you to go through the statement, pulling out what you believe would be the most relevant information, so that the Commissioners are able to obtain the most important parts of your evidence as far as this document goes.

CHAIRWOMAN
Are the paragraphs numbered, Mr Swan?

JR COUNSELOR
They are not numbered, no.

CHAIRWOMAN
They are not numbered, okay. 

WITNESS

Okay.  This was some research that I came across many years ago.  It was – I didn’t have the book, but a friend of mine gave me copies of three chapters of that book.  It was a classroom book by the US Government and I didn’t have any rights to it at the time and I still have not received the book but I still have the chapters that I wrote from.
JR COUNSELOR
Okay.
WITNESS

And it talks about… first of all, it talks a little bit about the history of Bermuda, which we all know – from 1609 – and it talks about, in 1795 the Royal Navy established a dock yard.  Outside of the British Empire, it was the largest dock yard, I guess, in the world.  It was built on Ireland’s Island and steam ships then used to come in and out of Bermuda with fruits and vegetables and cut flowers and, likewise, there were other ships accessible to American tourists.
At the 19th Century, American travelers - such as Mark Twain found his way to Bermuda in search of rest – and they were not disappointed.  Only lily bulbs and cut flowers continued to be exported to the US in quantity back then.

The sun is setting the stage and, when the US states – the United States proposed to build a massive combined army/navy base adjacent to the Great Sound in the heart of the tourist resort, the Bermuda Mercantile Elite refused to flexibly reorganize its activities.  In other words, it was… 

JR COUNSELOR
Sorry, Ms Simon, we’re on now your page 2, is that correct?

WITNESS

Page 2, yes, I’m sorry.
JR COUNSELOR
Yes, just so the Commissioners can follow us along.
WITNESS

Okay.
CHAIRWOMAN
We’re looking at the documented Exhibit 2, Mr Swan?

JR COUNSELOR
Mmm, Exhibit 1, Justice.
CHAIRWOMAN
Exhibit 1?

JR COUNSELOR
Exhibit 1.
CHAIRWOMAN
Right.  And it’s… Okay.

JR COUNSELOR
And, on the bottom right hand side, it’s labelled with the numbers – page numbers, sorry.  So, now, we’re at the top of page 2.
WITNESS

Ready?

JR COUNSELOR
Just a second, Ms Simon.

WITNESS

Okay.

CHAIRWOMAN
Go ahead.

JR COUNSELOR
Okay.  Okay, we’re ready.  Go ahead, Ms Simon.

WITNESS

Okay… And that army navy base was proposed to be adjacent to the Great Sound which was in the heart of a tourist resort and it was Bermuda’s Mercantile Elite who refused to flex with the reorganizing of its activities, so there was a suggestion that the base land should be relocated to St David’s Island, which was at the east end of the colony.

JR COUNSELOR
Okay.
WITNESS

And, I guess, the Elite, there is a statement in there that said it was coincident that the Island’s inhabitants had a reputation for not being entirely white.
I’ll just jump down to the last paragraph, where it talks about race segregation existing in Bermuda.

JR COUNSELOR
Yes.
WITNESS

There was a line of demarcation – the colour line – in the southern United States and classes also still mattered but they found in the 17th Century that Bermuda prided itself in having one of the oldest parliaments in the British Empire, second only to Westminster itself… And Bermuda, at that time was not a Crown Colony and so it enjoyed a special status within the Empire.
“This virtually self-governing colony possessed an elected House of Assembly and an appointed Legislative Council.  Thirty-six members of the House of Assembly were elected every five years from Bermuda’s nine parishes, four from each.  The vote was limited, however, to a small number of qualifying residents who had freehold property with the value of at least sixty pounds.  The property qualifications allowed the white minority to dominate citizens in which only eight percent of adults were eligible to vote

“So, the vast majority of these voters were white and, even though they accounted for only forty percent of the population, they were allowed to vote.  Political power in Bermuda was, therefore, monopolized by a small group of white merchants, bankers and landowners”.

On page 3:  “Only the wealthy white North Americans came out as tourists back then and no tourist hotel accepted African-Americans in Bermuda and anti-Semitism was so bad in the 1920’s and ‘30’s that American travel agents created a coding system to identify which hotels and guest houses accepted Gentiles only – it was the Oleander symbol and those willing to take in Jewish Americans was the Hibiscus symbol.”  
Next paragraph: “Mid Ocean Club’s Gold membership were carefully screened and cost $2,500.  So fully 510 acres were removed from public use at a time of rapid population growth.”  That was the suggestion.  “There was a strong racial dimension to these developments.  In transferring a huge swath of land to wealthy white foreigners, the Tucker’s Town scheme displaced 400 black Bermudians who were fishermen, ship builders and small farmers.  When some residents resisted, tourist promotors such as Sir Stanley Spurling were livid.  In a fit of rage, Mr Spurling said that the black residents of Tucker’s Town were, quote, undoubtedly going backwards.  The standard of morality, the standard of the people themselves was receding.  For the white members of the House of Assembly anyone opposed to the development was against progress itself.  Sadly, this would not be the last time that black Bermudians would be required to sacrifice their homes for the tourist economy.
The base location controversy:  “The outbreak of war in 1939 devastated the tourist economy.  The number of North American tourists venturing into the North Atlantic dropped from 80,000 visitors per year before the war to fewer than 1,000 a month in 1940.  The great hotels stood empty, golf courses were virtually deserted and the high-end shops in Hamilton had a forlorn appearance.  On the eve of the destroyer 
for bases deal and in response to rumored US defense needs, the Bermuda Assembly adopted a Motion on September the 2nd 1940 that the Colonial Government would act to preserve Bermuda’s, quote, natural beauty and amenities so that the substantial investment of capital in hotels and other enterprises incidental to the Colony’s peace time pursuits may not be imperiled.  Could tourist hotels and bases co-exist?  Bermuda’s tourist promotors and the Merchants’ Elite did not think so.  The Rear Admiral John W. Greenslade appointed by the US President who was President Roosevelt at the time boarded a cruiser and set sail for Bermuda one day after the destroyers for base deal was announced”.  We are on page 4 now.
JR COUNSELOR
Thank you.
WITNESS

“They arrived in Bermuda on September the 5th.  The US demanded land for base lands.  In this Doomsday scenario the proposed bases would result in declining real estate values, loss of business in high-end shops and hotels, unemployment, and loss of revenue.  The area to be leased was presented to the most attractive residential area in Bermuda, home to many influential families.  Valuable properties owned by the Colony’s most desirable American residents would be expropriated.  Nearby waters in the Great Sound used for yachting would likewise become off limits to pleasure seekers.  The Committee urged that the base be built in the east end, preferably on St David’s Island and they quoted that it was less important amenities….  they argued actually… would be disturbed and fewer persons displaced as a result”.
Okay, I am going to skip down to the next paragraph.  “St David’s Island was offered to the US.  Bermuda’s counter-proposal was prepared by the British naval staff under the direction of the Governor in order to minimize the disturbance on conditions which had made the high-class tourist trade there so successful in the past.  Their efforts bore fruit when Greenslade’s reluctant recommendation was to accept the alternative site.  And on November the 18th 1940, St David’s base location was announced in the Bermuda House of Assembly.  Members listened in grave silence as the Speaker reported that the US had originally asked to lease part of the west end of the Island but were offered alternative locations by a local committee.  The US agreed to the new location and utter silence continued in the Chambers after the message, a memorandum,  had been read.  The information conveyed that beyond doubt the complete revelation to a vast majority of the members.  The odd reaction of elected members was so shared by the public as word spread that half of St David’s Island and all of the neighboring Long Island, Long Bird Island, as well as several small islands, would be incorporated into the new base.  
“In the end the US Navy managed to build its base in the west end using the secret 1939 agreement – and I was never able to find that – that was leased for Morgan and Tucker’s Islands for a sea-plane base.  They counted themselves lucky as the navy base was only a fraction of the size of the sprawling base they proposed on St David’s Island.

“The lands, these lands, were awarded to the original shareholders of Hamilton Parish in 1619 to compensate them for the poor quality of their own land so these lots were subsequently leased or sold to the St David’s Islanders.  The Island was a hive of activity during the 17th Century with slave-produced tobacco and livestock and later ship building, fishing and whaling.  But still the island planters suffered economically when the political and economic centre of the colony shifted from the Town of St George’s to Hamilton.  In due course St David’s became more isolated and insular.
“In 1758 the public lands in the eastern half of St David’s were auctioned off to the highest bidder.  As only two of the twelve shares were purchased by existing lease holders many people were turned off the land or became tenants.  Some of the new owners built substantial homes whereas others purchased the land for its valuable cedar and shipbuilding.  Many inhabitants returned to farming arrowroot, onions, and potatoes in the early 19th Century and lilies emerged as a major export crop in the early 20th Century”. And I might add here that I did find a photo of the lily fields on St David’s that was also a part of the Bermuda International Airport, but I haven’t sent that to you yet.

“With the completion of the Severn Bridge in 1934 St David’s Island became the last of the major islands to be connected to the rest of the colony.  Because St David’s Island had yet to be integrated into Bermuda’s tourist economy, the colony’s elite classed it as undeveloped rural, quote, backwater, unquote.  St David’s Island was a place apart.  It was thought that it had something alien in its atmosphere.  There were women on St. David’s – a lady by the name of Julia Doars – said that whoever visited the poor towns of St George’s and Hamilton, it was always said that many St David’s Islanders had never seen a horse and these untruths continued to circulate in 1940.

“Race was also a factor.  Forty families with overlapping kinship ties lived on the island during the 18th Century.  These included descendants of American Indians exiled from mainland North America during the Pequot War of 1637 and other conflicts or captured during raids on the Spanish Caribbean.  A gentleman by the name of Philip Robeata Woconcawa, a researcher who had visited Bermuda had shown that stories of the native ancestry of St David’s Island circulated throughout the 19th and 20th Centuries”. And I am also going to add here that Mr Woconcawa was in Bermuda in 1978 – I believe it was – and there is quite a few photographs that he took of St David’s Islanders that are in the British Museum, very difficult to get because each one is very costly, so I don’t have those.
JR COUNSELOR
Okay.
WITNESS

“It was commonly believed, for example, that the Minors, Fox, Foggo, Lamb, Burchall, and Pitcher families descended from the American Indians, so, one can point to any number of references in literary and archival records to the distinctive Indian appearance of many St David’s Islanders who were referred to back then as Mohawks. 
Page 6: “Clearly St David’s Islanders were viewed as not quite white by the Bermuda elite men and women.  It therefore stands to reason that the racial reputation of St David’s Island played a major part in the Bermuda Committee’s decision to offer up the island to the Americans because they were expendable.


“The location was announced on November the 18th 1940.  The next morning Governor Bernard announced that due to the necessities of the war,  the effects had unhappily fallen on them.  He continued that the houses in which you, meaning the St David’s Islanders, have lived all of your life and which your ancestors lived in is hard to leave.  He vowed that the property interests of those displaced would be looked after and their welfare studied.  He went on to say that a carefully selected committee would be chosen to get the best possible terms.  Nobody would be left in the lurch.  The Governor along with the four members of the House of Assembly representing St George’s parish, none of whom lived on St David’s, made the announcement.    S.S. Toddings, for his part, encouraged those persons to look at the bright side.  The bases would bring employment and prosperity.  The Governor invoked duty to Empire, and he said that demands are being made on all parts of the Empire and this is their demand on us.  Those present recorded their deep remorse at losing their homes but, nonetheless, agreed to make the sacrifice.  It was impossible not to feel the utmost sympathy for those simple folk, wrote the author of Bermuda’s unpublished history of the war.

“It was noted in this document that Sir Stanley Spurling, an East End politician, tourist promotor and land speculator, called the bases a valuable asset for the area.  S.S. Toddings replied that it was the case
 of killing an asset, already a known quantity, or choosing one which would be an advantage to Bermuda.  The tourist trade would have been ruined by using the Great Sound site as I spoke about earlier, while the other was a perfect scheme.  The key member of the Bermuda Committee, Howard Trott, said that it was their only choice as 1,500 people would have been disturbed had the original plan gone ahead.

“The building of the base in the east end was therefore seen as a double victory for Bermuda’s white merchants.  On the one hand, it ensured that the tourist areas would remain intact and on the other it would provide an economic engine for what is considered to be the most backward part of the colony.

Page 7: US Base Bring Woes to Islanders.  On Tuesday, December the 24th 1940, the following resolution of loyalty appeared as a news item in the daily news and they voiced their feeling in a simple resolution and I will read that:  “Resolved that this meeting of people virtually affected by the establishment of the USA defense base on St David’s Island record their deep sense of remorse at losing their homes in which their families have lived for centuries but wish to express their loyalty to the British Empire by accepting the sacrifice in a spirit of support for the ultimate winning of the war against Germany and Italy “.

And Property Valuation.  “The US base authorized the taking of 118 privately owned properties from their owners that were homes to 65 families for their benefit.  Black St David’s Islanders had small land holdings on the eastern half of the Island and relied for their livelihoods on the land for gardens, for pigs, fruit trees, and obviously for fish.  White residents, by contrast, had larger land holdings and were involved in tourist speculation in the west end of St David’s.  A colour line thus divided the two ends of the Island, west versus east.  Here’s a few who lost their land, homes and land.  And I just might say here that if anyone knows where the Chapel of Ease Lane is, that was where the west and the east divided.
“Archibald A Fox, the largest grower of cassava in Bermuda – he had spent twelve years building up stock only to see it lost.  1941 Grover Lamb supported his wife and three children by selling produce from his fruit trees and from fishing; whereas Marie Borden sold vegetables from her garden.  Most claimants supported themselves at a minimal level from crops growing on their land.  Testifying on Solomon Fox’s behalf, his wife indicated that their livelihood depended on five orange trees, fifty banana trees, four lime trees and one grapevine. I make a note here that these are my great grandparents.  I was surprised to see their quotes in this document that was given to me.  They were my great great grandparents, Papa Solly, Solomon Fox and Mama Dolly, we called her.  Her name was Elizabeth.

“Official arbitrators strongly favoured outside speculation and did not consider the replacement value of, quote, negro shacks which is what they referred to our homes as.  The speculators relying on the tourist aesthetics”, page 8 now, “… to establish property values at the hearing.  The inhabitants of St David’s Island often emphasized their long-time residency at the hearings.  St David’s was their home and then Papa Solly, T. J. Fox rejected the American offer of $422 for his property.  Now it is not clear whether it was for the entire five acres or if it was $422 per acre.  I have never been able to clear that up.  But his wife expressed their concern that the visitors were not in a position to know value as they do not know conditions here, she said.  Further, it does not seem fair to me as they are putting me out of my home where I have lived for years and have been satisfied.  Noting that her husband was disabled, in a wheelchair and unable to work, she indicated that it would be impossible to start a new life under the conditions offered us by the American Government.  The couple therefore hoped that the arbitration board would give their claim fair consideration and she said, You all realize, I am sure that, in giving up this land we are giving up something that is a part of us.  By the way, he passed in 1945.
Forced Removal of St David’s Islanders.  “In February 1941 a dispatch from the British Embassy in Washington to the US State Department outlined the proposal procedure.  The US asked that the Colony furnish information on seven points and I list them:

1) The price appearing on the page for the property

2) The date of acquisition

3) The cost of any subsequent improvements

4) The assessed value of property or taxation

5) The amount of property tax paid

6) An indication of local practices of the usual local ratio between assessed property and current selling price, and

7) Evidence of real estate price.

“A three-member tribunal was selected to establish property lines on St David’s Island. It took one day to inspect the east end of St David’s Island parcel D-36 to D-113.  It’s hard to fathom and unbelievable how the Public Works team could have assessed seventy-seven claims in a single day.  Yet it claimed to have done so… And there is a statement that I put there, A person would have to be dumb as a rock to even begin to believe those outright lies”.
Page 9: “The procedure adopted was to place a standard value of £500 which I guess at that time was $2,020 per acre and a cubic unit price on the dwelling that equaled the cubic unit price estimated by their architects for new, modern stone homes to be erected to house the dispossessed residents.  The US District Engineer noted that the Board of Public Works figures exceed the US offer in all but two of the 108 properties.  Yet property owners were left in the dark.  Only six people accepted the US offer.  The remaining 156 property owners took their cases to arbitration.  According to the US District Engineer, all are influential successful men, none are real estate brokers or builders.  It went without saying that the entire Board was white.  In 1940 Bermuda’s Civil Service was also all white.  The total cost of acquiring land in Bermuda as of August 1943, that land was $2,850,000.  The property owners had claimed over $4,000,000 in compensation whereas the US offered only $1,500,000, I’ll say as an example.  Here are some more examples:  The estate of H.M. Fox in the north east was subdivided and was racially segregated.  The Fox estate was subdivided into 34 lots.  The houses were all of native stone construction, pine flooring, framing and millwork, and were equipped with complete bath, running water, electricity etc.  The new homes were roughly equal in size to the lost ones.  The US District Engineer had his misgivings – just why it was necessary to rehouse these people adjacent to the leased area which was the base area that they wanted is unknown to this office.  What disposition would be made of the homes after they are deeded to these people is also unknown to this office.  Residents also moved into temporary shelter for the interim.  Many of the displaced crowded on to the remaining half of the land which was on the north side.  The St David’s committee secured four – four – prefabricated barracks to house many of the families.  And I know here, I lived in these barracks with my family.  My sister, Millicent, who was fourteen months younger than I, was born in those barracks.  They were totally overcrowded – four barracks to house all of these families – I don’t think.  I don’t know where they all slept.
“July 15th 1941 the Governor met with the St David’s Islanders about the delays in rehabilitation and compensation payments.  He faced a storm of anger, and rightly so.  According to the unpublished history of wartime Bermuda, indignant citizens”, page 10… Sorry for taking so long here, “… jumped to their feet one after another to express in the strongest language what they thought about the arrangements made for them.  Mrs Minors who was the widow of F.M. Minors, for example, noted that the United States had built a cook house and storeroom on her property and cut down trees for firewood without consulting her.  Residents called on the Bermuda Government to honour its given word and see that St David’s Islanders are given a square deal and are paid reasonably for the forced loss of their homes and properties.  Some St David’s Islanders clearly resented being housed in barracks until their new homes were built.           Delores Block recalled their war time transformation of St David’s Island, Before long,  all the land south of the road became a scene of desolation as houses, trees, rolling hills and charming indented shore was churned into a sea of mutilation by massive engines.  This was upheaval, dismemberment and desolation.  The St David’s Islanders watched it thoroughly.  I supplied a few pictures of that as well.  The St David’s Islanders lost much more than their property.  They lost their Island, its landmarks, its shoreline, its history, their way of life, overnight.  St David’s had been rendered unrecognizable to residents”.  Now, I didn’t understand all of this that was happening at this time.  When I found this document it became clear to me as I researched.  So, my conclusion is the trickle of American tourists who continued to visit the summer islands in 1940/41 found the same Bermuda and yet a different Bermuda.  In terms of serenity and beauty it held much of its advertised attraction.  In June 1941 a headline in the New York Times announced that, Old Bermuda Persists.  I quote: “The most disrupted aspects of the American invasion had been shunted off to a quiet corner of the colony”.  That was in St David’s.  St David’s Islanders, like the residents of Tucker’s Town 20 years earlier were sacrificed for tourism.  Those two places which once faced each other across Castle Harbour shared much in common.  Both were farming and fishing communities that supposedly, quote/unquote, lagged behind the rest of the colony and both were largely peopled by… Page 11… “black, mixed and native Bermudians.  In each case white merchants and tourist operators were quick to call on others to sacrifice but when they themselves were called to do so by Rear Admiral Greenslade in September 1940 they resisted with all their considerable might.
And to summarize, I have researched these truths and my conclusion, my conclusion is as follows:
As you know, my name is Eugene Foggo-Simon and I am a born St David’s Islander.  My mother is a Fox descendant and my father is a Foggo descendant.  Both grew up on St David’s as did my grandparents, great grandparents and great great grandparents.  Some of the Foggos’ lived originally on Tucker’s Town.  The gravesite that was bulldozed there on Tucker’s Town a few years ago to make way for the golf course held some of my relatives.  I have photos of that gravesite and I am sure you have seen those as well and I took those personally and I write this to get some of the anger at this time out of my system.  I will copyright my document to ensure it is held under my name.  I have seriously been researching my family history since 1996 and I have unearthed more than I knew existed.  Again, I was born in 1938 and I grew up during these times so I am one of the remaining elders still alive who can tell more than is printed here about growing up on St David’s.  Encouraged to research and present about historic land loss oral history,  I had reluctantly thought about it – I think it was back in June or July – I had thought about it for a month.  I hesitated to send my hard work because I had no idea where it would end up or who would take credit for it.  This is not the first time I have submitted research to the Bermuda Government and I am sure you can understand my reluctance when I enthusiastically did so originally only to never hear from anyone.  

I realize the early politicians who made these unkind statements in their research about my family years ago have passed away, but this was the way St David’s Islanders were treated and thought to be ignorant.  We neither and never have been.  Alfred Albert Hamilton Foggo, my great great grandfather’s home was used by US officials while the base was in operation.  During that time without access to the base lands,  my family did not know that the house was still standing, and it was in early 2001 that I discovered the home was still standing while visiting Southside Beach.   
I am going to turn to page 12: “So this is where I normally trespassed.  I actually went across the gate I guess and took the photos I mentioned earlier.  Shortly thereafter we asked the Bermuda Land Development Corporation about purchasing the land and then, all of a sudden, the house was torn down and no longer available.  That is what the response was.  I don’t know why the harvest
 research will be used to begin the long-delayed process of apology and atonement for the act of slavery that was practiced on St David’s Island toward its people, both black and native is far outreaching.  These reports have been requested previously and yet nothing happened.  At least we were never advised of the outcome.  Our properties were literally taken from us and, as you know, my grandparents was offered the $422 for 5 acres of farmland and this was to make way for the graveyard that was used by the military on the US base land.  Even though my grandparents were aging and my great grandfather was in a wheelchair, it didn’t make any difference for the greed of those in power during that time, both Bermudian as well as US officials.
As I studied the discrimination and difficulties that people had trying to relocate, keeping their families together, it makes me ill thinking of the stress they lived under.  Had reparations been paid or even looked at years ago there would have been intergenerational material prosperity for those of our descendants living today.  St David’s Island descendants have suffered long enough.  With the name calling and trials to educate our children, walking along a stretch of land, the St David’s Road, trying to get to the Chapel of Ease on Sundays or to the entrance to catch a bus coming out of St George’s to attend either Howard Academy or the Berkeley Institute was treacherous for us.  We suffered in fear, never knowing or trusting that soldiers who watched us as we clung together, praying we would arrive at our destinations in one piece.  I write from my own experience, my personal research as well as from the stories that were handed down from my parents, grandparents and great-grandparents.  They spoke of land loss due to misappropriation by devious means and where land value was undercompensated.  To provide photos, maps of locations, documents, etc. but for Tucker’s Town and St David’s would require further research that I am not prepared to do at this stage in my life.  I do have quite a bit of research but back then when I sent that in your time was July 23rd deadline and I sent it when you opened up the time schedule.
However, there are records at the Bermuda Archives you may be interested in.  I have personally researched there and I looked for records to be able to bring the first – you know about the first Pow Wow on St David’s Island in 2002 to ensure living history would continue.  There is also not enough time for me to copy, to get these records to you but since which I have sent as many as I could to Attorney Swan.  The Bermuda Government, US Government, the United Kingdom should seriously consider… And at this time, I didn’t know how they would go about reparations to the survivors of the base-lands.  These decisions were also made without our input in 1940 and that, to me, brought St David’s Island to the brink of ruin.  Where would Bermuda be without St David’s Island?   When will accountability come to pass?   
And I thank you for this opportunity.
JR COUNSELOR
Thank you, Ms Foggo-Simon… And if we go on to your Exhibit 2. Could you identify this document for us?
WITNESS

Exhibit 2?
JR COUNSELOR
Yes.   Sorry, hold on, Ms Simon one second.  

CHAIRWOMAN
I don’t know that  Mrs Foggo-Simon has gone through this and I think members of the Commission would have any question at this point to ask.
WITNESS

I couldn’t hear.

JR COUNSELOR
What we are going to ascertain is if there are any questions for you from the Commissioners at this point,  based on the first document that you have spoken about so far. 

CHAIRWOMAN
I’ll just find out.  Commissioners, would you like to ask any questions of Mrs Foggo-Simon to expand or anything?  Mr Starling has one.  Go ahead, Mr Starling.
MR STARLING
Good morning, Mrs Foggo-Simon.  Thank you for speaking with us today.  I just have one question.  You mentioned in your report – sorry, can you hear me? 

WITNESS

The sound is down.
MR STARLING
I have very dulcet tones to my voice.  Can you hear me better?

WITNESS

Yes, I can.
MR STARLING
Alright, awesome.  Thank you for your presentation so far.  I had one question based on your submission.  You mentioned that you have previously given reports to the Bermuda Government, but nothing came of it.  Can you tell me more about that?
WITNESS

I – you mean me giving reports?
MR STARLING
You said you have previously submitted to the Bermuda Government but never heard anything.  I am just curious about that.

WITNESS

I understand what you are saying.  Some years ago, I can’t remember exactly when – it was to the Department of Community and Cultural Affairs that had asked for submissions and I did send submissions and I didn’t hear from them.  That was what I was referring to.
MR STARLING
Okay.  Thank you very much.  Appreciate it.
CHAIRWOMAN
Any other questions for Mrs Foggo?

MR WAYNE PERINCHIEF
Yes.  Ms Foggo-Simon, it’s Mr Perinchief speaking.  I’d like to know if you were able to retain or obtain any documentation of any monies or deeds or receipts that your family may have had at the time of the appropriation of the bases?
WITNESS

No.  I don’t know that… I mean where they existed.  Obviously being a child when all this occurred, I have no clue and all of those, my family members have passed away since which, so I couldn’t even check with them.  Or, you know, anybody else that I had asked didn’t seem to have records like that. 
MR PERINCHIEF
Mmm hmm…. And just another question:  Did you have one representative or did the St David’s Islanders have one particular representative who put their case to the Bermuda Government and the US Government?  Are there any names specifically of any people who represented you?  It may be a Member of Parliament, etc. that we could refer to, you know, in historical records?
WITNESS

No.  I don’t think so.  I believe all of those people that I referred to in this report have passed away.  I don’t know about – you know, I wasn’t really researching it for this information.  This was just a chapter that I was researching to put in a book that I am writing and when Mr Swan got in contact I agreed to give my records that I have, that I was able to find.  I don’t know of anybody else who has done this research.  You know, I never even spoke of it to anyone.  I just had these documents myself.  I don’t know about a politician because most of the ones that I referred to in here have passed away as well.  I am sure those records – I did come to Bermuda to do some research at the Bermuda Archives and I wasn’t looking for this information back then.  I was looking for other things and I haven’t been back there to research since this request came.
MR PERINCHIEF
Thank you very much.
WITNESS

I am sorry I don’t.

MR PERINCHIEF
No, thank you very much.  It has been rather enlightening thus far.

WITNESS

Thank you.

MR STOVELL
Madam Chair?

CHAIRWOMAN
Another question, yes?  Go ahead please, Mr Stovell.

MR STOVELL
Good morning, Ms Simon.  This is Quinton Stovell.

WITNESS

Hello.

MR STOVELL
I’m curious as to – you seem to have embarked on this journey almost solely or there aren’t many people such as yourself.  Would you be able to give us some context as to, I guess, how maybe other families might feel with regard to what has taken place historically, outside of your immediate family and what might be their feeling to address whatever has taken place historically?

WITNESS

I think, as I have noted, I am 82 years old.  I don’t know of anyone older.  I do know, recall maybe two people that I could possibly put you in contact with.  They are younger than I am – they are in their 70s and what they may recall may be helpful to you.  I can give you two names but everyone else has passed away that I know of.

MR STOVELL
If I may follow up.  What I was trying to ascertain from you is if you could give us some insight from a cultural and community aspect, other than yourself, what’s the feeling amongst the St David’s community about what’s taken place.

WITNESS

Yes.  I can do that.  I am pretty sure the feeling is the same because we all grew up in the same atmosphere, but I can do that, yes.  I mean I have to get that for you later.  Is that possible?
MR STOVELL
Yes.  That is not a problem.  I was just trying to get, I guess, your personal reflection on that as opposed to documenting.

WITNESS

Yes, I can.  I can send that in to Mr Swan?
MRS DYER-TUCKER
Yes, that’s fine.

MR STOVELL
Thank you very much.

CHAIRWOMAN
Thank you, Mr Swan.

JR COUNSEL

Grateful.  So, Ms Foggo-Simon, if we go on now on to Exhibit 2.

WITNESS

Those were, it’s called Memories from Days Gone By?

JR COUNSEL

Yes.  Oh, sorry, Ms Foggo-Simon, just hold on for me one second.  I don’t think all the Commissioners have it.  Go ahead Ms Simon.

WITNESS

Okay.  This was sort of reflections after I understood what was important to the Commission.  At first I didn’t really understand what it was about because I didn’t know about it until toward the end and when they had moved the dates someone had advised me about it so - my cousin had - and told me that they knew I had some of this research so I decided that I would send it in but after I sent in a few documents some other things kind of came back to me so these are like my personal memories.
JR COUNSEL

Okay.  Sure.  Do you want to just take us through those please?

WITNESS

Okay… And I referred to the fact that losing my parents and my sister and my mother and father both two weeks apart I thought about some of the things that, you know, we lived with as children and this is in 2001 and I was, at the time, living – I’m still living here in Ohio – when these thoughts came to me.  So, I am living in a different country – after my birthplace – as an adult.  I often wondered if my upbringing would come to fore and reveal my true culture because I recall being asked questions about my unique ways of doing things when machines could be used to make those chores easier.  And my response was always that I am a product of al small island, a family of knowledgeable people who had to make do with their fate.  We, or they, landed on an island in the middle of the North Atlantic with hardly anything and we had to use our brains to figure out what they were going to do to stay alive.  And that was, of course, in the early 17th Century.  So, St David’s Islanders were consistently referred to as, we were called ducks, cannibals, those things not human that lived on that island, Mohawks etc.  We were brought by ship to shore – I researched that – dropped off to fend for ourselves until our so-called masters needed our skills so they could survive.  And that was the English.  And we reluctantly stepped up to the plate because we wanted to continue to live.  These are stories that were related to me by my grandparents and I was lucky enough to be born when all my family were still living.  And so, what we did was we chopped down trees with whatever tools that was left for us or made for us.  We built our own homes and we used punts and made oars and figured out how to catch fish using our hand-built pots and fish nets that were woven on the rocks at the St David’s edge.  And my grandfather would weave the nets and I also learned how to do that.  And then we circled them offshore to catch fish.
Our families lived on this acreage for over 375 years with hardly any notice from the rest of Bermuda.  Then suddenly disruption took place and out of the blue,  negotiations for our land to make way for US airfield base was thrust on our families and that was what I have just talked about.  The decisions had been made for us without little to no discussion initially.  Our homes and land were bulldozed.  Our farms and livelihood and everything on the south side of St David’s Island was totally destroyed.  And those events that I researched, and I have sent photos of that with the bulldozers tearing the houses down.  Because I am intuitive – I’ve always been that way and have been for most of my life – I remember a few incidents that have remained with me all my life and visions would come to me as a child and I asked my parents if my discussions and questions of them were true or did I make them up and how can you know these things my mother would ask me.  And I see them, I told her, I visualize them.  So I have always recorded things.  Even when I was 4 years old I started to write down the recipes that my grandmother, Helen Foggo, was a healer and birthed the babies on St David’s Island – that was my grandmother and I was with her when these things occurred.  Unfortunately, or fortunately I don’t know but I was with her when she did these things.

But I also have a vivid memory of my sister when we lived in those barracks on Cashew City.  There were steps that led up to these barracks and my mother was busy boiling starch because my father had been, was a soldier in the Bermuda Militia Artillery and was stationed at the Battery.  I don’t know if you remember where the Battery was, but it was the base for the UK and then the base for the US was on the other side of that.  So, in other words, we lived between both of those bases and there was no – there didn’t seem to be any real concern for the lives of the civilians back then and my sister was playing on these wooden steps with the blocks and my mother was bringing the starch down because she was….. Even the families had to iron the clothing for the military for my immediate family… And she dropped the starch… I don’t know if you remember how we used to boil starch and then put water in it and dip the clothes in it and then iron them some sort of way with a coals iron… And this starch fell on my sister’s back and arms and she screamed but we went to our grandmother, paternal grandmother, Helen Foggo who was the local midwife and natural healer and she arrived with banana leaves and match-me-if-you-can leaves and a liquid she used to crush these leaves in.  So, she tore up one of the sheets, from off of my mother’s clothesline and compressed these leaves in liquid to my sister’s burns and over the following weeks – I don’t know how many weeks it was, but healing took place and my sister never had burn scars due to the skill of my grandmother’s healing ability.  She passed away a few years ago but she never grew hair on her body again but at least she wasn’t burned and so she was healed.
I don’t know when our families were summonsed to move back to the south side of St David’s.  I recall it was a stone house and it had 2 bedrooms, a living room, a kitchen, a bathroom and a hallway and I later learned – I didn’t know what it was at that point – but I later learned that it was a home that had been built due to the taking of our land and it was on a hill on Lighthouse Road which, I guess by that time, had been constructed.  It overlooked both the Sound and the north side of the Island.  My father named it Propso and it is still there.  And whether my parents received anything else as far as reparation or compensation was concerned is highly not – I don’t understand whether it was or not – and I think you were asking me about that earlier.

My father continued to work his carpentry business until his death at 84 years and my mother, who was born with a heart murmur, worked in the laundry on the Base but could not continue due to her poor health.  So, in other words, we didn’t have much by way of finances.  In 1996 and I already told you the story about my cousin and I learned about our great-grandfather’s home that still stood on the base lands and while it was in use,  we also learned that US officers had lived in it.  So this particular house, a stone house where my grandfather was born was still standing.  And we petitioned back then to the Bermuda Land Development Company to buy back the home since it stood in disrepair at that point – and empty – and this is when the military had left and we were building their stone houses on St David’s Island.  We were told that the house was not for sale and shortly thereafter it was demolished and other homes built on the land and sold, I guess – I don’t know how it came – I think it was some way of a lottery or either pooled or picked from a lottery – I don’t know how many St David’s Islanders were able to be successful to get those homes but we felt because we were born St David’s Islanders, my cousin and I, and we had stepped forward and we had identified ourselves to the Bermuda Government… That was another blow against us and we never heard anything else from them… So, that was when I – I had returned to Bermuda from Ohio and I wanted to live on that land of my forefathers.  My grandfather, Frederick Foggo, as I said, had been born in that house on a particular parcel of land.  It overlooked the beach and my cousin, Pat Foley at that time passed away.  I left my homeland hurting and rejected, dejected, or whatever, and I returned to Ohio and do I think we should have been allowed to return to land that was taken from our great grandparents?    Yes, I do, because at that time I guess it reverted back to the Bermuda Government and I thought we should have at least have been acknowledged, that it did belong to my great great-grandfather garandfather, who is. Alfred/Albert Hamilton Hayward Foggo – he had a long name – and Robina Graham Smith Foggo and those were the family members who I said originally lived in Tucker’s Town.  

And the anger and disgust that I felt came back to haunt me and it was time for me to research and I started looking further into my parents’ lives and living in those barracks and so many other family members who also were displaced during that time.  That was part of my own personal reason for researching.
JR COUNSEL

Justice, at this point do you want to pause to see if there are any more questions from this particular aspect of the Exhibit?

MR PERINCHIEF
Yes, Ms Foggo-Simon, I’d like to ask more about 1996 and I believe it was around about that time or slightly before that the bases were handed back to the Bermuda Government at the end of the contracted arrangement that the US forces had with the Bermuda Government.  Could you be more specific about your efforts to try to purchase your former grandparents’ property?  Did you do it formally by – did you draft letters – or, what was your formal approach to the Government at that time? 

WITNESS

If I can recall,  there was an application that had to be filled out – I don’t know the formal name for the committee – as they were building these new homes on St David’s and 1996 was the time when the Base pulled out and there was applications by the Government to, you know, apply for housing.  Like I said,  I thought it was in the lottery over there and my first cousin, Mrs Foley, lived across the street from that land.  We had no idea that the house was still there so I think we may have filled out an application to the Bermuda Land Development Corporation and, like I said I illegally, because I was anxious to see what it looked like, but you know people were allowed on the base, on the beach back then and I noticed that that house was still there so we went around the fence and got in but it tripped.  The Police came and asked us to leave but they allowed us to take pictures of that house, so I have photos of that home before it was torn down.  All of a sudden it seemed like it was torn down, but we had really applied by application back then and nothing happened.  So, we were unlucky as far as being able to get it back.  So, Pat decided that she would offer, you know, to buy it.  She was in a position to do so and she never heard anything either.
MR PERINCHIEF
To your knowledge,  has there ever been any effort after the bases’ contract had ended to make any approach to any St David’s Islander, to your knowledge, by way of opportunities to purchase land on the south side property which now is called the Southside property?  Do you know if there was any effort by the Government, or any approaches directly?

WITNESS

I don’t know about any efforts directly.  I do know that I have 2 known relatives now who live over there.  You know, I don’t know if they were picked out of the lottery because I think like I said you had to fill out that application but I do know 2 of my family members who were successful in purchasing homes there and they still live there.  I can check with them.  I have no idea.

MR PERINCHIEF
If we were to approach you, you know, our investigators in the future, would you be willing to assist?
WITNESS

Yes, I would.  You know like I did this because I did the research so I would assist in any way I can.

MR PERINCHIEF
Alright.  Thank you very much.  

JR COUNSEL.  
Pray for justice.  Thank you.  Okay. Ms Simon, if we can go to your Exhibit 3 please?

WITNESS

Yes.  

JR COUNSEL

Could you identify this particular document for us?

WITNESS

Okay, this was – I was thinking about this, speaking about this more and this is a little bit more research that I did on September the 5th and I wrote this document I guess because I was thinking about it more, trying to offer more information.  I was just interested in the fact that to provide, you know, in the spirit of citizen involvement to be a part of the solution, trying to give as much information as I could and this is what this is, dated September the 5th.
JR COUNSEL

And do you want to take us through this particular document so that we can get some more information on it please?
WITNESS

Okay.  I will start with paragraph 2.  It appears that the land on the east end of St David’s, particularly St David’s Island was obviously taken to protect the US from Hitler and I did find this information.  It seems that Bermuda was a go-between and used in that manner.  Whether St David’s Islanders were compensated or not, the fact remains that many families lost their homes for the good of the country.  It was not our fight.  We did not have luxury housing as the homes we lived in had been handed down for probably several hundred years and by 1940 our presence on the Island dated back to the early 1700s.  This was all about land, not homes.  Homes were (inaudible) – it was the land that the US was interested in and particularly on the eastern end.  So, if the photos I sent to you – a few days ago I sent to you, Attorney Swan. You will see how carefully the homes and lands were flattened to make way for the military base and airfield.  And it shows bulldozers and things of that sort and I think you are going to look at that in a bit.

JR COUNSEL

Yes, we’ve got those in your further Tab, 7, I believe it is.

WITNESS

Okay.  I questioned, you know, did they care about the families or the children or the elders?  I don’t think so.  And the politicians who were all white during those years could not care less either about us.  They were unknown except by name.  I don’t know of the reasons for this investigation by the Commission of Inquiry.  That hasn’t been shared with me and I just learned a little bit more about that today, but I am trying to provide as much information as I can as an honest and interested Bermudian.
My story is one that my family lived and we came away with little to nothing and I believe it is necessary, as a living elder, to at least tell my story so perhaps something will be on file for future generations.  I am trying to provide some proof.  I researched so something can be left on record.  This is 80 years since this happened and I honestly believe it is best to give as much as possible now than to wait another 20 years and lose even more.  So, here goes.  And I think this is one of the Exhibits that is coming up in the Holiday magazine of April 1947.

JR COUNSEL

Yes.  That’s Exhibit 4 for you.

WITNESS

Yes.  In it you will see a photo of Henry Mortimer Fox, or Uncle Tommy, also known as the uncrowned King of St David’s Island.  I think it is on page – I’m not sure - well, we have it listed otherwise.  He was my grandmother’s nephew.  In his memory one of the roads on the former base lands was named after him and to me this – I think it is near where Gate No. 2 – is called Tommy Fox Road.  To me, I thought because of the acreage of land they took from him it may have been – to me – I personally took it as an insult as a reminder of his contributions of 200-plus acres of land that was taken and bulldozed by the US.  Uncle Tommy was a well-known whaler and it is written that he crawled down the throat of a captured sperm whale to convince sceptics who doubted the story of Jonah in the Bible.  So, he did odd things, but he was a brave man.  He died in 1945, by the way.  And he died – we learned it was always said to us that he died over losing his land that his father worked so hard for and passed down to him.  And the build-up of his business was where a portion of the Bermuda Airport is now located and this is a reminder of the land that he owned that reached from the south side of St David’s to the north side of St. David’s Island.  And I – just to follow up – I recently asked a cousin of mine to check the area for me and she stated that there was a small path, one way in and one way out, named after him that still exists and it leads to the ocean edge of St George’s Harbour.
JR COUNSEL

And, Ms Foggo-Simon, just before you go on, with the land do you know possibly, or how much, your grandmother’s nephew was given, how much was paid for that property?  Do you know at all?

WITNESS

No, I don’t, no.  I just add here:  The 3 maps that I also had, I tried to send and only one came through, you told me this morning.  On there, it lays out the acreage that each person owned before it was taken.

JR COUNSEL

Okay and what we will ask for you to do for us is to…We will work with you on how we will get that couriered to us so we can have it and we may, in fact, recall you as a witness at the beginning of – well in October – when we reconvene.

WITNESS

Okay.  Because that also lists the names of the people who owned the land before it was bulldozed.

JR COUNSEL

Sure.

WITNESS

And that would be helpful.  
Okay… Number 2 on page 2: “The Life magazine of August 18th 1941, that was 10 cents at the time – I just noted that there because to me it was funny and, in order for me to purchase that in 2011, I had to pay $43.20 for it.  But I don’t know how many are left but I do have that magazine.  It was an article in there on page 61 entitled Old Bermuda and it was noted that back then that streets were full of US army, navy and marines, all over Bermuda.  Ocean areas were full of submarines, destroyers and aircraft carriers.  And the roar of US flying boats, speed shovels, cranes, dredges, and dynamite to build the US base lands.  These were – there were also censorettes to help Britain win the war.  They were mainly there serving as spies.  They took over the Princess and the Bermudiana Hotels for living spaces and limited tourists were housed there, limited if none, thus cutting incomes of owners and workers I think all over Bermuda.  The blasting of the coral land leveled the channel to join Tucker’s Town and that added 20 acres to the 2 islands including an area of 37 acres.  Work went on day and night.  Floodlights allowed work to continue.  No-one slept or rested.  Trees, houses, homes, water, etc. was scooped up to fill areas and to level land for the air strip.  Bermuda cedars were ripped up like they were trash and I add here, in another article, I find that during slave times if you had destroyed a cedar tree the slave was given 39 lashes.  Why 39 I don’t know but that was the statement.  Cedars were grown specifically to be used to build boats, premature
 ships etc. by Bermudians and this income was lost.  Because of Bermuda’s strategic position off the US coast it was called, and this is a statement, ‘a dagger pointed at the heart of America’.  
The destroyers for bases deal:  Well, between Germany and America, America got to Bermuda first.  The main living areas were on St David’s Island.  There were barracks, military hospital etc. that occupied a total of 266 acres on the south side of primitive St David’s Island.  Castle Island was used for storage.  The US got tired of the moaning and groaning of the Bermuda politicians.  It seemed like it went back and forth and back and forth, so, they just set out to make more land and about 400 military men were brought to Bermuda and housed as quickly as barracks could be built.

And then I thought perhaps that’s where the barracks came from that we lived in on Cashew City.  They had to have been built by someone who was knowledgeable about building barracks and the fear was about – they wanted to get them up because the fear was about the high winds of November in Bermuda and also the war with Germany, Hitler.

These men were hungry for women and there was one white brothel in Hamilton – I thought this was very interesting – that was closed down when discovered and the owner was sentenced to 15 months in jail and the Judge denounced him as a human vulture.

Army soldiers were quartered in Castle Harbour Hotel and the navy sent 600 soldiers on shore leave every day.  Soldiers used horse and carriage, bikes, horses alone, etc. to get around because limited cars were in Bermuda at that time, and of course, the roads weren’t totally paved.  However, it was noted that US soldiers mailed this one day 10,000 postcards and I thought that was rather interesting.
The whites in Bermuda totaled 40%.  The remainder of the population were referred to as negro and exceptions were residents of long-isolated St David’s.  A relative of mine was also shown on a white horse in one of the photos that I sent you in the area I told you that they always said that St David’s people had never seen a horse.
So, these were the descendants of the Irishmen who were exiled to Bermuda by Cromwell and those mostly were the Fox family.  American Indians sold into slavery and that was in like – it started in 1637 – and the mixture that produced some startling results.  I further discovered that Bermudians were not initially consulted fully about the base deal.  The well-off residents were not aware or consulted about the military literally taking over Bermuda.  St David’s Islanders were not told the truth about the invasion of the military on the Island and why.  They were ensuring that Germany and Hitler would not invade the US so they did not care – I don’t think they cared about Bermuda.  That’s my own feeling.  It was used as a pawn or a go-between for the safety of their shores.

References, next page.  Those references you may be further interested in as follows.  I noted a new novel entitled Censorettes and that was actually in Bernews.com with spots like Bermuda by – it was by Elizabeth Dales Frank – and it is going to be released on the 1st of November 2020.  It speaks to the role of the censorettes programme during World War II.  It was actually Bernews of August 30th 2020.  There were no comments.  It is listed as literary fiction that is either character-driven or theme-driven and the plot takes place in a setting located in the past, probably like 1950 but it does speak about Bermuda.                        

And the second reference vis-a-vis was Bermuda’s History from 1939 – World War II – to 1951 by Mr Keith Archibald Forbes.  I believe he’s a Bermudian, and he’s known for laying out Bermuda history.  I am sure most of you may know him already, but I’m listing his work as a way to learn more about those times, because he writes about World War II as well… Very informative.

JR COUNSEL

Again, Justice, I’ll pause, if there are any questions from the Commissioners in regard to Exhibit 3.  Okay, Justice.

And then, we’ll go over to Exhibit 4.  If you could identify this one for us, Ms Foggo-Simon?

WITNESS

Exhibit 4… That is the Holiday magazine, yes?

JR COUNSEL

Yes, it is.

WITNESS

And I believe you were able to download that?

JR COUNSEL

Yes, Ms Lister was able to do that for us from the Secretariat.

WITNESS

Yeah… In it is an article called Bermuda is Wedded to the Sea and it tells a little bit of history and it has all of those pictures – well, not all of those – but some of the pictures of the work of Bermudians.  I thought it was interesting because my Uncle Tommy was featured on it, on the front page of it.  I’m not sure whether you can see this or not, but it’s there.

JR COUNSEL

What page was that Ms Simon?

WITNESS

Tommy Fox, the uncle I talked about earlier.

JR COUNSEL

Yes.

WITNESS

He’s featured on the front page of that story.  It basically talks about the same things I’ve already spoken about him. It says that, on St David’s Island at the east end of the Bermuda group lived old Tommy Fox.  He was a patriot among his neighbours and a whaling veteran – and I already told you that story.

JR COUNSEL

Sorry, Ms Simon, I’m just going to let the Commissioners know what we’re talking about.  

WITNESS

Okay.

JR COUNSEL

So, we’re on page 27 in Exhibit 4.

WITNESS

44.

JR COOUNSEL
But on the article, it’s page 44, on the bottom left.

WITNESS

It starts on page 44.

JR COUNSEL

Yes, in our Exhibits it says 4 dash 27.

WITNESS

The book itself, I mean, the magazine itself talks about all of the owners of properties throughout Bermuda – all the, you know, owners Goslings, Martins 
and it’s totally historical.  Sir Stanley Spurling is listed in there as well.

JR COUNSEL

Yes.

WITNESS

There’s a few other people.  I just thought it would be of interest to you… Watlington… Do you have it?

JR COUNSEL

Yes, yes.

WITNESS 

I just kind of, this is just an article.  It’s mostly, as you can see, covers some of the areas of Bermuda – not all St David’s – but it talks about the principal settlers of the 17th Century, what they ate was fish, potatoes, and the things that I talked about earlier, that they grew.  Okay, and the whaling stations, I mean, our way of life.

JR COUNSEL

Okay.

WITNESS

And, I don’t know if you want me to just go through some of it or not, but it speaks for itself.  Mostly, I was looking at the politicians in the front of it.

JR COUNSEL

Okay, and was there anything in particular in those articles that you want us to be aware of, or share with us?

WITNESS

Just the Sir Stanley Spurling.  You know, I had mentioned him as being the representative.

JR COUNSEL

And, that’s at page 5 of our Exhibit, Commissioners.

WITNESS

22, it says.

JR COUNSEL

22 in the magazine itself, what, page 5 in our articles?

WITNESS

Over here, articles, okay.  It just talks about him for years – I don’t know what that word is, fastidiously?

”… Called Bermuda’s  Prime Minister, probably holds more – I don’t know what that word is, I can’t see it real good, d-i-c- Directorate – what does that mean, I don’t know?

JR COUNSEL

I’m not sure.

WITNESS

And he holds those – whatever it is – than any other man in the country.  He earned his first real money by quelling a ship’s mutiny single-handed for $250.  He was a community chairman of Rotary International and has served as a member of the Colonial Parliament since he was 21 years old and he was a representative that had some things to say about the base lands and St David’s Island in the earlier reports that I gave to you.

JR COUNSEL

So, as far as you were able to tell by this article, it would seem, at that point, Sir Stanley Spurling would have been, I guess, the head of our Colonial Parliament at that time?

WITNESS

Yes, it looks like it does – and Rotary International.
JR COUNSEL

Ms Foggo-Simon, there is one question from Commissioner Stovell.  He just wants to ask you one thing one second before you continue on.
WITNESS

Okay.
MR STOVELL
Hi, Ms Simon, having the knowledge that the Spurlings – or this particular Spurling, one of many generations, I would presume – were they… How can I put it?  You sort of touched on it earlier, but I don’t know how far that, sort of, transcended time.  Did they ever visit St David’s?  Like, were they actually known to St David’s Islanders as such?  Or, did they look across the Harbour and that was, sort of you know, how they ran things?

WITNESS

Yeah, I believe so.  I don’t… I mean, during my time growing up there, I only went to St George’s by boat because obviously the bridge was up, but it was rickety and you had to walk across and I was scared.  But I don’t think they ever came.  If they did come, they may have come to the dock and said a few words.  I don’t know.  I’ve never heard of them coming there, never.  I wouldn’t have recognized him if I had seen him – until I saw this picture here.  Or, my parents probably wouldn’t have recognized him either.
I’m sure you know St David’s Islanders really didn’t leave that Island much early on.  It wasn’t connected until 1934.

MR STOVELL
Mmm.  Ma’am, I have a follow up question to that, now that you sort of – you’re crystalizing some things for us.  Did the St David’s Islanders have a polling station in St David’s?  The reason I’m asking you that is because, in those times, people such as the Spurlings, they would literally go from polling station to polling station and vote numerous times, so, was there a polling station that you recall in St David’s?
WITNESS

No, this was part of St George’s Parish, but I do know the businesses that were there, and very few – I mean, there was a grocery store, and Black Horse, and Blue Marlin – the places like that may have been like there then, but I don’t recall that ever being the case.  They were all owned by family members, for fun – not for things of that sort.
MR STOVELL
Thank you.

JR COUNSEL

Okay Ms Foggo-Simon, you were going on to talk about another one of the articles.  Which one was it?
WITNESS

Which one is that?  The newspaper articles?
JR COUNSEL

No, in the same Exhibit, so, in the Holiday magazine.  Were you going to speak about another?  I though you might have been referring to another article, if it was maybe about Mr Watlington, or Mr…
WITNESS

Oh, I just mentioned that magazine to you and I believe Ms Tucker downloaded it.  But I just mentioned it because of the politicians that was listed in it and their thought processes.  You know, I didn’t read you all of that, but I did read his, Sir Stanley Spurling, because he was the representative for the east end… Never saw any of them.  (Telephone rings.)  Sorry. 
I don’t know, I don’t think there was ever any polls.  When I think about the schools, the churches, it was nothing like that there.  It wasn’t a big island, so we would have seen things of that sort.

JR COUNSEL

Okay… And…
WITNESS

We had one mailbox and that was it.
CHAIRWOMAN
So, tell me please, Mrs Foggo-Simons, when you had an election, or voting day… I know that blacks, really, because you didn’t own a lot of property, didn’t have any voting rights… Was anything done in the public domain as regards to voting?

WITNESS

On St David’s?
CHAIRWOMAN
Mmm hmm.

JR COUNSEL

No.  I don’t recall anything like that.  Really, I don’t.  Early years I wouldn’t have known about it, but I really can’t answer that truthfully as this point.
CHAIRWOMAN
Fair enough, fair enough.  Thank you.

JR COUNSEL

And, Ms Foggo-Simon, on page 2 of that Exhibit, it has the heading, Bermuda – The Old Families Own It and Run It.
WITNESS

Yes.
JR COUNSEL

On the left-hand side, it refers to Butterfield, Spurling, Watlington, Trimingham, Gosling, Darrell, Tucker, Smith, Cox, and Trott.  Do you recall any of those families ever residing on St David’s Island?

WITNESS

No.  No, I don’t.
JR COUNSEL

Okay.
WITNESS

No, no last names.  They’re all maybe St George’s.  No.
JR COUNSEL

No?  Okay.  Was there anything else in this particular Exhibit you wanted us to look at, or you wanted us to refer to?
WITNESS

No, you know, I was just showing the articles that referred to, you know, the House of Parliament, and the business owners. 
JR COUNSEL

Yes.
WITNESS

And then, you know, the part about Uncle Tommy – different things of that sort.  I just found this article in the magazine and copied it.  Not really.
JR COUNSEL

Okay… And then, we wanted to go on next to Exhibit 5?

WITNESS

Which is?
JR COUNSEL

That is the article entitled, Old Bermuda – Honeymoon Isles Become US Defense Bastion.
WITNESS

Yes.  That is in Life magazine… And it shows – actually, it’s a story about the American bases.  It shows photos of Bermuda the way it was, the censorettes that I mentioned.
JR COUNSEL

Yes.
WITNESS

And the House of Parliament.  It showed the people at the, I guess it was the House of Parliament.  It was all these piles and piles of paper during that time.  I guess there was negotiations for the land.  It looks like that’s what it was.  It was on page 71.  But what I was most interested in was the blasting of the land and the machinery and the houses being torn down, the cedar trees being uprooted.  

And then, the visitors at that time, one of them was the Colonel’s daughter from the American base and, you know, very fancily dressed… 
JR COUNSEL

That would be at page 7?
WITNESS

Well, on the booklet, it would have been page 68.  From the book pages, it goes from 61.
JR COUNSEL

Okay.
WITNESS

I don’t know if you saw the blasting, that was on page…
JR COUNSEL

62?

WITNESS

66:  Americans blast and dig to make air base – navy air base.
JR COUNSEL

That may be Exhibit 6?  So, in terms of Exhibit 5, you’ve shown us everything in that Exhibit and gone through them in detail.
WITNESS

Yeah, I did.
JR COUNSEL

So, let’s go on to Exhibit 6, which then has some pictures.  Are you able to explain each one of the pictures for us and take us one by one through them?.
WITNESS

Okay, let me just see if I can find that.
JR COUNSEL

Okay… That will be – the first picture shows a young lady on a horse.
WITNESS

Yeah, that looks maybe on the horse.  When I bought this magazine, I immediately thought it was my Mother, because it looked just like her, but it actually turned out to be my aunt, a great auntie, and she was – and I contacted her and she was 85 when I was able to make this contact with her – and she identified the picture as being her at 12 years old and she did tell me that her Mother asked the photographer to not include the picture in his article, and apparently he did anyway without her permission.  But it talks about the people of Bermuda, are only 40% white.  The remainder are largely pure negro.  Exceptions are most of the residents of long-isolated St David’s Island, one of whom is shown above and, because they said that we had never seen a horse, I thought it was odd that here we were riding a horse on St David’s – and it told about them as being descendants of Irishmen, exiled to Bermuda by Cromwell, American Indians, that had been put into slavery – sold into slavery – and negros.  The mixture produced some startling results – psychological, nomical (?) 
results.  Sorry.  That’s that picture. 
JR COUNSEL

Mmm hmm.
WITNESS

And she is – she passed away a few years ago, but this is when she was 12 years old, and her name is Isabel Pitcher-Cabral – her married name – Isabel Pitcher Cabral.
JR COUNSEL

And, if we go onto the next picture, what would this be showing?

WITNESS

Would that be one of the – because you couldn’t download them all?  I couldn’t send them all to you, so they’re skipped around.
JR COUNSEL

Okay… So, if you look at the picture – this one has, it looks like some bulldozers and dump trucks and the like in it?

WITNESS

Yes… Those were the clanging and the noise that I spoke about earlier that went on day and night.
JR COUNSEL

Yes.
WITNESS

The charges that went off – contractors blasted away another layer of Bermuda’s tough coral to level off certain areas there.  They show – they say that this was worse than a hurricane, as US bulldozers, they cleared the land for the base.  Bermudians especially deplore destruction of their land and, of course, of their famous unique cedar trees; and I already explained how you had destroyed a tree during slave times, you would have been whipped 39 times.
There is other machinery – it’s just clanking – and this is the air base.  Sixty-five ton steam shovels with two and a quarter to the yard of bite that could tear up quite a lot of land.

JR COUNSEL

Wow… And then, the next picture we have shows a crane – I’m assuming – over the marshy waters.  It has some writing at the top about swamps to make several acres of dry land.
WITNESS

Swamp?
JR COUNSEL

Yes, there’s a picture of a crane over some swamp land.
WITNESS

Right… that was Long Bird Island with a huge drag line, scoops trees.  That’s what this is called, a drag line, apparently. 
JR COUNSEL

Okay.
WITNESS

It scoops trees and water into a dump truck in which they were preparing to fill in the swamp area to make several acres of land for the base.  And that was what they called, I guess near Tucker’s Town, because it was called the Mangrove Swamp.
JR COUNSEL

Okay… And Long Island would be where exactly now - if we had to look at Bermuda now?  Where exactly is Long Island?
WITNESS

Well…
JR COUNSEL

Just so we’re clear.
WITNESS

I mean, between Tucker’s Town and the strip that they used for storage, the little island as you come into the bay between St David’s, I mean the airport and Tucker’s Town, there’s an inlet.  Apparently, that land used to be filled in right across to the base, but I imagine the ocean has taken some of that at this point.
JR COUNSEL

Okay… And then, the next picture we have has, I guess, a mound of land and dirt and trees and the like on it?
WITNESS

Yeah… That was showing the – saying that this – this was worse than a hurricane.  That’s what it says.  It’s US bulldozers, they cleared the land for the air base and, in the background, there’s one of our homes.  You can see that?
JR COUNSEL

Yes.
WITNESS

It wasn’t a shack.  It was probably old, but it was a stone home.  And it shows tearing up the cedar trees, which we wouldn’t have done.
JR COUNSEL

Mmm hmm… Do any of the Commissioners have any questions in relation to the pictures or the articles in Exhibit 5 at this time?
WITNESS

You know, I couldn’t send this because they were very large sheets.  I tried to do it from home and, you know, I don’t know if you would like to have this later.  I’ll try to get it to you.  It’s a true story about what went on during 1940.
JR COUNSEL

Yes, that would be good.  Yes, we would like that.
WITNESS

Or, you know, you can text Life magazine to see if they still have a copy.  I only hold this up to show you, if you can see it.
JR COUNSEL

Okay, yes.
WITNESS

I got this some years ago.
JR COUNSEL

And then, in terms of your Exhibit 7, which just shows your sources of reference.
WITNESS

Okay.
JR COUNSEL

Did you just want to give us any final thoughts in terms of your reference material?  Or any that you may have that you can still send to us?
WITNESS

I believe I sent to you, The US Base Brings Worry to Islanders?  That was a news item of Tuesday, 24th of December 1940.  It was a newspaper clipping.  I don’t know, I think I may have sent this to you.
JR COUNSEL

Yes.
WITNESS

And I also have this article called 1940’s - US Base Agreement.  These are the demands that they asked for on September the 5th 1940.  This USS St Louis arrived in Bermuda carrying the American Board of Inspection headed by Rear Admiral John W Greenslade, who I mentioned in my article earlier, with representatives of all branches of the US armed forces.  The Bermuda Government representatives, who thought that all they were expected to discuss was the sea plane base at Morgan’s Island and anchorages at St George’s were stunned to hear the list that they requested – and this is what they were bringing:  24 sea planes, which rose to 72, 72 land planes, batteries for anti-aircraft guns, islands
 for storing explosives.  They asked for 150 officers and 4,500 men… The land area from Waterlot Inn, Southampton, to Somerset Bridge was to be levelled and an airfield to be constructed to 1.5 square miles.  Then, during the meeting I guess, faced with a potentially disastrous butchery of the western end of the Island, the Governor could be moved to have Lieutenant Colonel Swire, who was the Senior British Officer an Engineer Negotiator, a less catastrophic alternative and the Americans finally approved the east end site which was on St David’s Island; and it also has a map that shows the land area that they took that’s in black from St David’s for the base.  
JR COUNSEL

Okay… And also, Ms Foggo-Simon, you sent us, last night, another map which I think you referred to in your Exhibit in your list of sources number 5 figure 2.2. 
WITNESS

Yeah… Actually, that was part of the research that I originally did and it was on a sheet.  I took pictures with my ‘phone.  I’m trying to get it through to you but it wouldn’t come through, and it’s basically the same.  It looks like it could be the same map as the one that’s on that Exhibit you just talked about, the 1940’s. 
JR COUNSEL

Okay.
WITNESS

Somewhat like that.
JR COUNSEL

And this is the one that you said broke down for us who owned what property and how much acreage it was, that’s correct?
WITNESS

Okay… On the other map, that’s when it refers – when I refer to, Really St David’s Island, this article that was given to me that they said I wasn’t allowed to have because it’s a classroom book for the United States Government – or it was – but I managed to get this copy, and it’s a detailed in the US Corps
 of Engineers Bermuda Air Base, Bermuda Islands, and it shows the breakdown of properties, who owned it, and the amount of acreage before they actually took it.  And, I have another photo that shows a listing of the names of the people that was included. 
So I, you know, I wasn’t able to get that to you because I think the picture was too big. 
JR COUNSEL

Okay.
WITNESS

But it lists the names of the owners of the properties on St David’s.
JR COUNSEL

And, Ms Foggo-Simon, is there something that you would be able to send to us now that you have a bit more time, so the Commissioners can observe it?
WITNESS

Yeah… I have to figure out a way to do it.  I’ll get it to you as soon as I can figure out a way, like I’ve been figuring out all along with you.  Yes.
JR COUNSEL

Thank you, we appreciate that.  So, Ms Foggo-Simon, at this time, is there anything else that you would like to share with the Commissioners, or have the Commissioners take into consideration in terms of your evidence?
WITNESS

No, I think I’ve given you – you’ve gone through everything except those pictures I was trying to get to you late last night.  And there’s this article of January 1941, the New Yorker. 
JR COUNSEL

Yes?

WITNESS

And that – it tells a little bit more about the largest landowner, who was Tommy Fox, and a reporter.  She was a Mrs Trimingham.  She wasn’t the reporter.  The reporter was William Maxwell.
JR COUNSEL

Yes.
WITNESS

You’ve heard about his writings.  And Mrs Trimingham was the lady - it didn’t give her first name in there – that took the horse and buggy, with a driver, with Mr Maxwell so he could interview Uncle Tommy about his land loss.  It’s quite interesting.  I don’t know how I can get that to you.

Again, that is – again, I’ll hold it up, if you can see it, but it’s rather large, hard for me to break it down.

JR COUNSEL

Yes… We’ll work on that, Ms Foggo-Simon.  And, what I’ll do now is ask if any of the Commissioners have any questions for you now and, if not, then what we will do is see if we can obtain that information from you and possibly have you on standby for October 19th to see if we have any further questions for you.
CHAIRWOMAN
Just one moment, Mr Swan.  Remember Counsel is going to have you confer with him for a few minutes/for a little while and then you’ll speak to Mrs Foggo-Simons at that point.
JR COUNSEL

Thank you.
CHAIRWOMAN
I don’t know if he’s going to suggest any questions.  So, what we will do now, Mrs Foggo-Simon, is break for lunch.  We’ll take about an hour’s break and we will resume. 
WITNESS

Mmm hmm.
CHAIRWOMAN
And Counsel, Mr Swan, may have a few more questions for you. 

JR COUNSEL

Yes.
CHAIRWOMAN
During the break, Commissioners will confer as well and, if they have any more questions, they’ll ask them at that point and, certainly, thank you very much for the morning.

WITNESS

Thank you.
CHAIRWOMAN
In addition, I know that you have some documents to get to us.  I’ll speak to PS O’Brien, our Clerk, and see if, in fact, we can work out a way where we can assist you to get the documents here.

So, we will take our break now and we’ll see you in an hour’s time, please?  Is that okay with you?

WITNESS

Yes… And so, do I just hang up now?  Because I don’t want…

CHAIRWOMAN
Yes… An hour’s time, okay?
JR COUNSEL

Thank you Ms Foggo-Simon.

CHAIRWOMAN
Yes, yes… And we’ll call you in an hour’s time.

SR COUNSEL
Mr Swan, are you still online?
JR COUNSEL

Yes Counsel. Yes, I’ll figure out a way that we can do that.

SR COUNSEL
Thank you.      
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